
اله
رمق

س
ســینمایکودکوضــرورتتجربهعملــیدرتصمیمگیری

محمود کلاری:
»تابستان همان سال« 

خانوادگی ترین فیلمی 
است که در چند سال اخیر 

ساخته شده است

علیرضا خمسه:
برگزاری جشنواره؛ 

بستری برای ارزیابی 
کیفیت فیلم ها

سید جواد هاشمی، بازیگر، تهیه کننده و کارگردان سینما، درباره سینمای 
کودک به سه نکته اساسی اشاره می کند و معتقد است که در صورت 
وی  است.  حل شدنی  حوزه  این  مشکلات  از  بسیاری  آنها،  به  توجه 
معتقد است که تنها سینمای بخش خصوصی است که توانایی به اوج 

رساندن فیلم های کودک و نوجوان را دارد. 
هاشمی گفت: امروزه خانواده ها به دلیل هزینه های بالای تماشای فیلم 
در سینما، بیشتر ترجیح می دهند کودکان خود را از طریق پلتفرم های 
خانگی سرگرم کنند. اما واقعیت این است که بچه ها از دیدن فیلم های 
سینمایی در سالن سینما لذت می برند و حتی علاقه مندند همان فیلم 
را دوباره تماشا کنند. این مسئله، به ویژه برای فیلم هایی با تولیدات 
بازگشت سرمایه  که  چرا  تهیه کنندگان می شود؛  باعث ضرر  پرهزینه، 
در چنین شرایطی دشوار است. هاشمی نکته بعدی خود را در زمینه 
که  می دهد  اختصاص  افرادی  نقش  و  حضور  به  کودک،  سینمای 
تصمیم گیرنده در این حوزه هستند. او معتقد است:  »فرادی که در این 
حوزه تصمیم گیری می کنند باید دارای تجربه عملی در سینمای کودک 
باشند« کارگردان »شهر گربه ها« معتقد است: سینمای کودک و نوجوان 
چند نقش کلیدی دارد. اول اینکه فیلم ها باید سرگرم کننده باشند؛ چرا 
که خوراک اصلی کودکان در سینما، سرگرمی است. دوم اینکه فیلم ها 

باید آموزش دهنده باشند، اما این آموزش ها باید به صورت غیرمستقیم 
و تربیتی انجام شود.

هاشمی با بیان اینکه ساخت فیلم های آموزشی برای کودکان کار ساده ای 
نیست، توضیح می دهد: خانواده ها به جنبه های آموزشی فیلم ها توجه 
دارند و گاهی به همین دلیل کودکان را به سینما نمی آورند، چون انتظار 

دارند فیلمی ببینند که برای خودشان هم لذت بخش باشد.
و  کرده  اشاره  موفق خود  فیلم های  تولید  به  فیلمساز همچنین  این 
می گوید: در بنیاد سینمایی فارابی فیلم های اخلاقی و تربیتی بسیاری 
ساخته شده که دیده نشده اند. ما باید خانواده ها و کودکان را به سینما 
نیز بی فایده  فیلم ها  بهترین  بکشانیم؛ چرا که بدون مخاطب، حتی 

خواهند بود.
او ادامه می دهد: فیلم هایی که من ساخته ام به دلیل ترکیب فانتزی 
بودن و تولیدات قوی، پرفروش شده اند. کودکان به ویژه به فیلم هایی 
چشمگیر  آکسسوار  و  جذاب  دکورهای  خاص،  گریم های  دارای  که 
هستند، علاقه مندند و این امر باید در سینمای کودک جدی گرفته شود

مشارکت  و  خلاقیت  حمایت،  نیازمند  کودک  سینمای  مجموع،  در 
افرادی با تجربه و نگاه نو به نیازهای این قشر است تا بتواند به اوجی 

دست یابد که هم خانواده ها و هم کودکان را راضی کند.

گفت و گو با سیدجواد هاشمی
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سینمای کودک 
و فیلمنامه های 

مبتنی بر نیازهای او
سینمای کودک باید مبتنی بر شناخت کودکان باشد. فیلمسازان، 
نویسندگان، کارگردانان و حتی بازیگران باید دنیای کودکان را 
بشناسند، به ویژه کودکان امروز بسیار با کودکان دهه های ۵۰ و 
۶۰ متفاوت بوده و ابزارها و فضای مجازی، دانش و نگاه آن ها 
را به جهان پیرامون شان تغییر داده است، از این رو دوران ما و 
فیلمسازان با کودکان امروز تفاوت دارد. به عقیده من آثار سینمای 
کودک در درجه اول باید دارای وجوه قصه گو باشد. ممکن است 
سینمای هنری و ضدقصه برای بسیاری از مخاطبان بزرگسال 
دارای جذابیت باشد، اما فیلمی که برای کودک ساخته می شود 
حتما باید به لحاظ داستانی درگیر کننده بوده و توجه  را به خود 
جلب کند. آنچه در سینمای کودک در درجه اول اهمیت قرار 
دارد، مخاطب است. این گونه از سینما باید سرشار از جاذبه های 
بصری و صوتی باشد. پیش از این نمونه  های موفقی در سینمای 
ایران وجود داشته است، مانند کاربرد موسیقی در فیلم هایی 
همچون »پاتال و آرزوهای کوچک«، »دزد عروسک ها« و »شهر 
موش ها« که در آن زمان به دلیل جاذبه هایی مبتنی بر استفاده 
از موسیقی و شخصیت های عروسکی، بسیار مورد توجه قرار 
قصه گویی،  در  جذاب  وجوه  از  بردن  بهره  همچنین  گرفتند. 
جلوه های بصری و صوتی و همچنین فیلمنامه های قوی مبتنی 
پیرامون می تواند  دنیای  به  او  نگاه  نوع  و  نیازهای کودک  بر 
کمک کننده باشد. ضمن اینکه لزومی ندارد شرایط موجود را با 
دهه های ۶۰ و ۷۰ مقایسه کنیم؛ چرا که دنیای پیرامون و کودکان 
ما دچار تغییر شده اند. اگر این فیلم های موفق دوران گذشته را 
به کودکان امروز نشان دهیم، شاید برای آن ها جذابیتی نداشته 
باشد. بنابراین نیاز است تا به دنبال جاذبه های جدید باشیم و 
برای این منظور باید کودکان، نیازها و طرز فکرشان را بشناسیم.

نهادهای  ورود  که  شود  توجه  موضوع  این  به  است  ضروری 
دولتی و بخش خصوصی به سینمای کودک منافاتی با یکدیگر 
ندارد. در هر گونه ای اعم از فیلم کودک و غیر کودک می تواند این 
اتفاق رخ دهد. نه باید ممانعتی در این زمینه به وجود آورد و 
نه می توان به اجبار کسی را به این کار وادار کرد. هر اثری برای 
کودکان می تواند جنبه آموزشی و تربیتی داشته باشد اما برای 
نباید اصل یا جذابیت داستان تحت الشعاع  پرداخت به آن، 
قرار گیرد. وجه آموزشی و تربیتی برای کودکان می تواند نکات 
ساده ای مانند احترام گذاشتن به والدین و بزرگ ترها، رعایت 
بهداشت، مهربان بودن، برخورد با هم سن و سال ها و... باشد. 
تولید فیلم سینمایی برای کودکان و نوجوانان در کشور ما بسیار 
دشوار است، چراکه نیازها و دغدغه های آنها بسیار جدی  است 
و هر موضوعی را به سختی می پذیرند. طبیعت دوران نوجوانی 
با سرکشی پیوند می خورد و این دوران مرحله ای است که همه 

انسان ها باید آن را با سلامت پشت سر بگذارند.
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در ساختار سینمای ایران هیچ رویداد 
فجر  فیلم  جشنواره  از  بعد  سینمایی 
فیلم  جشنواره  اندازه  به  نتوانسته 
کودک، تشخص پیدا کرده و هویت 
مستقلی داشته باشد. این، رهنمودی 
است که حتی مخالفان این رویداد نیز 
با آن موافق هستند و اصلا سنگ محک آنها در مواجهه با جشنواره، 

مقایسه ادوار اخیر با دوران اوج و شکوفایی آن بوده است.
جشنواره کودک چنان ماهیتی دارد که طی سالیانی که انتقادهایی 
نسبت به مکان برگزاری آن مطرح بود، آنچه اجازه نمی داد که این 
با  اصفهان  نام  تلفیق  و  رسوب  کند،  مهاجرت  اصفهان  از  رویداد 
جشنواره فیلم کودک بوده است. این یعنی آن که این رویداد از چنان 
هویت و ماهیتی در سراسر جهان برخوردار است که کانون های 
فیلم بین المللی و کمپانی های پخش آثار جهانی، با این جشنواره، 
به همین  و  دارند  آشنایی  به خوبی  آن  البته مکان  و  آن  ماهیت 
دلیل، به این راحتی ها نمی توان تغییراتی این چنینی را در ساحت 

جشنواره کودک ایجاد کرد.
به  اندازه،  و  ابعاد  این  در  رویدادی  چنین  برای  بخواهیم  اینکه 
آن بسنده  فعالان  و  برای سینمای کودک  تعاریفی چون محفلی 

کنیم، جفایی سترگ به حساب می آید که حق مطلب را برای این 
خیزش غنیمت گونه و ارزشمند ادا نمی کند. سینمای پس از انقلاب، 
را به گونه بومی و  را پروراند و آن  هم چنان که ژانر دفاع مقدس 
غیروارداتی سینمایی کشور تبدیل کرد، به همان اندازه با راه اندازی 
جشنواره کودک، اتفاقی عظیم را رقم زد که در طول ۳۵ سال اخیر، 
مبدا و منشاء بسیاری از تولیدات و خیزش های مبارک در حوزه 
سینمای کودک بوده است. این جشنواره سبب شد تا در دهه های 
مختلف، استعدادهایی جدید به سینما معرفی شوند و انگیزه ای 

باشد برای ادامه راه فیلمسازانی که در این حوزه فعالیت دارند. 
را  این سینما  تاریخ  تولیدات فاخر  امروز هم که بخواهیم  همین 
احصاء کنیم، بی شک، درصد خوبی از این آمار، مربوط به سینمای 
کودک است؛ آثاری که جشنواره کودک، یا انگیزه تولید آن بوده و 
یا منشایی برای جلب تمرکز بر روی آن آثار. این، شاخصه ای است 
که ابعاد آن تا این اندازه در جشنواره فیلم فجر دیده نمی شود و از 
همین جا می توان به جایگاه این رویداد در سپهر سینمایی کشور، 
وقوف بیشتری پیدا کرد و فاصله آن را با دیگر رویدادهای سینمایی 

کشور که کم هم نیستند، مورد تفحص قرار داد.
دامنه انتقادهایی که در تمام این سال ها متوجه جشنواره کودک 
بوده، به نحوه استقبال از این رویداد مربوط است. دیگر انتقادها که 

حول محور کیفیت تولیدات و کمیت آن است، چندان به ساختار و 
ماهیت جشنواره مربوط نمی شود و سراغ آن را باید از دیگر نهادها 
جست وجو کرد. بنابراین همین که بتوانیم در ابعادی کوچک تر از 
تدابیر  با  را  دیگری  استان های  اصفهان،  بر  علاوه  فجر،  جشنواره 
بسیاری  تاحدود  کنیم،  این جشنواره  درگیر  بیشتری  هوشمندانه 
توانسته ایم دامنه انتقادها را کمتر کرده و توجه بیشتری را به سمت 

جشنواره کودک معطوف کنیم.

هویــتویژهجشــنوارهفیلمکودک یادداشت

علیرضا مرادی
سردبیر فرهنگی ایرنا

حمیدرضا مدقق
منتقد سینما و استاد دانشگاه
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۱۶ هزار تماشاگر در سه روز

 اصفهانی ها در جشنواره فیلم های 
کودکان و نوجوانان رکورد زدند

آمار حضور تماشاگران در مجموعه سالن های دانش آموزی، 
ششم  و  سی  جشنواره  مردمی  و  نوجوان  و  کودک  داوران 
با عبور از ۱۶ هزار تماشاگر، رکوردی تازه را به ثبت رساند. به 
گزارش امور اطلاع رسانی و ارتباطات رسانه ای سی و ششمین 
جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان، استقبال 
چشمگیر کودکان، نوجوانان و خانواده ها از فیلم های این دوره 
از جشنواره باعث شده است تا یک رکورد بی نظیر در تاریخ 
برگزاری این رویداد فرهنگی رقم بخورد. در سه روز نخست 
و  کودک  داور  دانش آموز،  هزار   ۱۶ از  بیش  جشنواره،  این 
نوجوان و همچنین خانواده ها به تماشای فیلم ها نشستند و 
بدین ترتیب آمار جدیدی از حضور مردمی در این جشنواره به 
ثبت رسید. این جشنواره فرصتی برای ترویج فرهنگ سینما 
و هنر در میان نسل های آینده است و به همین دلیل توجه 
ویژه ای به آن می شود. با توجه به آمارهای به دست آمده، به 
نظر می رسد این رویداد فرهنگی نه تنها به افزایش آگاهی و 
شناخت سینما در بین کودکان و نوجوانان کمک می کند، بلکه 
انگیزه و شوق آنان را برای شرکت در فعالیت های فرهنگی و 
هنری نیز بیشتر می کند.سی و ششمین جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان به دبیری مجید زین العابدین 
از شنبه ۱۴ مهر آغاز و تا ۱۹ مهرماه در شهر تاریخی و فرهنگی 
اصفهان ادامه خواهد داشت. با توجه به آمارهای به دست 
آمده، به نظر می رسد این رویداد فرهنگی نه تنها به افزایش 
آگاهی و شناخت سینما در بین کودکان و نوجوانان کمک 
می کند، بلکه انگیزه و شوق آنان را برای شرکت در فعالیت های 

فرهنگی و هنری نیز بیشتر می کند.

سینما و حقوق کودک؛ 
از  آگاهی تا حمایت

است.  اطراف  جهان  شهود  و  کشف  دنیای  کودکان  دنیای 
اهمیت رسانه ها در ماده ۱۷ کنوانسیون حقوق کودک با هدف 
دسترسی کودک به منابع مختلف ملی و بین المللی با هدف 
ترویج رفاه اجتماعی، معنوی و اخلاقی و سلامت جسمی و 

روانی کودک تضمین شده است.
سینما به عنوان رسانه ای که از امکان خلق تصویر بهره می برد، 
دادن  نشان  با  و  دارد  مهمی  نقش  اهداف  این  تحقق  در 
ارزش ها و آموزش آنها، در فرهنگ سازی و آموزش حقوق به 

کودکان و والدین آنها موثر است. 
کتاب  به چاپ  اقدام  نوین،  گامی  در  فارابی  بنیاد سینمایی 
»راهنمای حقوق کودک در سینمای ایران« کرده است. این 
کتاب که به همت دکتر وحید آگاه )عضو هیات علمی دانشگاه 
علامه طباطبایی( و زهره برادران مفید آستانه )کارشناس ارشد 
حقوق ارتباطات دانشگاه علامه طباطبائی( نگاشته شده، در 
نسبت حقوق کودک و سینما به دو منظر حقوق کودک به 
عنوان سینماگر)بازیگر و دیگر نقشها( در صنعت سینما و حقوق 

کودک به عنوان مخاطب آثار سینمایی توجه داشته است.
و  سینما  در  کودکان  حضور  استانداردهای  اول،  بخش  در 
عالیه  مصالح  چارچوب  در  آنها  آزاد  فعالیت  عرصه  ضرورت 
سینما،  در  کودکان  استفاده  یعنی  می شود؛  مطرح  کودک 
موضوعاتی چون سوءاستفاده اقتصادی، اجبار از سوی والدین 
و در مقابل حق بر مشارکت در زندگی فرهنگی. دو روی سکه 

که باید توأمان در نظر گرفته شود. 
در بخش دوم، حقوق کودکان به عنوان مخاطب سینما مورد 
کشیده  تصویر  به  محیط هایی  و  نقش ها  گاه  است.  بحث 
می شوند که مناسب مصالح عالیه کودک نیستند. بنابراین، 
خود  مناسب  فیلم های  به  ویژه ای،  مقررات  با  باید  کودکان 
دسترسی داشته باشند تا حقوقشان از این منظر نیز تضمین 

شود.
با توجه به این که مواجهه کودکان در ابعاد مختلف هنر-صنعت 
سینما نیازمند رعایت استانداردهای ویژه ای است و تاکنون 
پژوهشی در این زمینه صورت نگرفته، این اثر پژوهشی که 
با هدف گردآوری قواعد کاربردی رعایت حقوق کودک در هنر-
صنعت سینما گردآوری شده، می تواند به عنوان راهنمایی برای 
سینماگران، سازمان های ذینفع و کنشگران حقوق کودک باشد

در چهارمین روز از سی و ششمین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و 
نوجوانان، نشست پرسش و پاسخ فیلم »هرچی تو بگی!؟« که در بخش 
مسابقه فیلم های بلند داستانی حضور دارد، با حضور مرتضی آتش زمزم 
نویسنده و کارگردان، رضا بابک و سایر عوامل و بازیگران کودک و نوجوان 

فیلم در سینما ساحل اصفهان برگزار شد.
اوایل  بگی!؟«  تو  چی  »هر  گفت:  نشست  این  در  آتش زمزم  مرتضی 
تابستان امسال در استان اصفهان و لوکیشن هایی همچون خانه تاریخی 
مربوط به دوره قاجار و بستر خشک زاینده  رود جلوی دوربین رفته است. 
وی افزود: داستان این فیلم درباره نوه های سالارخان است که تصمیم 
می گیرند اختلافی که میان والدین شان وجود دارد را با کمک پدربزرگ خود 

حل کنند، ولی گویی مشکل بزرگتری پیش روی آن ها است.
آتش زمزم در پاسخ به پرسش یک خبرنگار نوجوان گفت: من خود دو 
فرزند کوچک دارم و با دغدغه های کودکان و نوجوانان آشنا هستم و با آنها 
به یک درک مشترک رسیده ام. این فیلم برای رده سنی ۳ تا ۹ سال ساخته  
شده است و حتی شوخی  و دیالوگ هایی که در فیلم وجود دارد مناسب 
کودکان است. قطعا این فیلم هم مانند همه آثار و تولیدات هنری ما، دارای 
نقاط نقاط قوت و ضعف خاص خود است و بسیار خوشحالم از اینکه امروز 

مخاطبان تیزهوشی به تماشای فیلم »هرچی تو بگی!؟« نشستند. 
وی با بیان اینکه کودکان و نوجوانان حق دارند تا فیلم های بهتری برای 
آنان تولید شود، افزود: متاسفانه این روزها برای تولید فیلم کودک هزینه 
کمی می شود و تا زمانی که چنین برخوردی با آن صورت می گیرد، نمی توان 
انتظار داشت کیفیت فیلم های ساخته شده در این ژانر با فیلم های مطرح 
جهانی قابل رقابت باشد. وی ادامه داد: بخش زیادی از دغدغۀ من به 
تصویر کشیدن ظرفیت اصفهان و تکریم بزرگان بود. تشکر می کنم از آقای 
رضا بابک و همه افرادی که کمک کردند. در واقع هنگامی که فیلمبرداری را 
شروع کردیم، به جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان نزدیک 
شدیم و دوماه بیشتر فرصت نداشتیم و باید گفت دقایق پایانیِ مانده به 
این جشنواره، فیلم »هرچی تو بگی« آماده شد. در ادامه رضا بابک بازیگر 
فیلم »هرچی تو بگی!؟« گفت: هر اثر هنری که تولید و خلق می شود تاثیر 
خودش را دارد و می تواند برای مخاطب خود فرهنگ سازی کند. من از 
سه سالگی خود خاطراتی را در ذهن دارم که امروز هم در زندگی من تاثیر 
گذار هستند و اثرات ویژه آن ها را می بینم. وی افزود: خوشحالم که امروز 
در جمع شما و میان مخاطبانی آگاه هستم و معتقدم که نباید بچه ها را 
دست کم گرفت. بدون شک نسل امروز با نسل های گذشته بسیار متفاوت 
است. بچه های امروز بسیار باهوش و آگاه هستند و ضرورت دارد که بیش 

از پیش و به صورت بسیار ویژه ای به آن ها توجه کنیم.

در چهارمین روز از سی  و ششمین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان 
و نوجوانان، نشست رسانه ای فیلم »باغ کیانوش« به کارگردانی رضا 
کشاورز از تولیدات حوزه کودک و نوجوان با حضور جمعی از خبرنگاران 

و منتقدان نوجوان در سینما ساحل برگزار شد.
این نشست  ابتدای  در  کیانوش«  »باغ  فیلم  کارگردان  رضا کشاورز 
گفت: فیلمنامه »باغ کیانوش« اقتباس از کتابی با همین نام است. 
این کتاب به قلم علی اصغر عزتی پاک برای گروه سنی نوجوان از سوی 
انتشارات کانون پرورش فکری منتشر شده بود که من آن را دست مایه 

تولید این فیلم قرار دادم. 
وی افزود: تا پیش از تولید این فیلم چند فیلم کوتاه در زمینه کودک 
و نوجوان ساخته  بودم و در ادامه تصمیم گرفتم همین راه را ادامه 
دهم؛ زیرا کار برای گروه سنی کودک و نوجوان را دوست دارم و به 
دلیل صداقت جاری در وجودشان به خوبی با آنها ارتباط برقرار می کنم. 

احساس من این است که هنوز کودک درون من زنده است.
فیلم،  تولید  از  ادامه گفت: بدون شک هدف من  کارگردان در  این 
دیده شدن آن اثر است. به همین خاطر برای اکران این فیلم خارج از 
مرزهای ایران برنامه هایی داریم ولی می خواهیم پیش از هر چیز »باغ 

کیانوش« در کشور خودمان دیده شود. 
کشاورز با اشاره به رمان »باغ کیانوش« و در پاسخ به وفاداری نسبت 
جنگ  به  مربوط  فیلم  این  داستان  داشت:  اظهار  داستان  اصل  به 
توابع شهر همدان  از  روستایی  در  که  است  عراق  و  ایران  تحمیلی 
اتفاق می افتد. ماجرا مربوط به سقوط یک هواپیمای بمب افکن عراقی 
در نزدیکی یک باغ است. سقوط هواپیما و ورود خلبان آن به باغ 
کیانوش، ماجراهای جالبی را برای مخاطب رقم می زند. زمانی که من 
داستان را خواندم، روایت جاری در آن را دوست داشتم و تصمیم 
گرفتم این قصه را به صورت فیلم و برای گروه سنی کودک و نوجوان 
بسازم. از همین رو منبع الهام من برای تولید این اثر، رمان نام برده 

شده بود اما نمی توانم بگویم که چقدر نسبت به آن وفادار بودم.
نشست  این  در  اثر  انیمیشن  بخش های  کارگردان  محمدی  میلاد 
برای  را  مهیج  فیلم  یک  تا  کردیم  تلاش  یکدیگر  کمک  با  ما  افزود: 
نوجوانان تولید کنیم تا آن ها بتوانند با قهرمان همراه شده و پیام فیلم 
را در خصوص اینکه بچه ها هم می توانند قهرمان باشند، دریافت کنند 

که امیدوارم در این امر موفق بوده باشیم.

نشست رسانه ای فیلم »تابستان همان سال« به کارگردانی محمود 
کلاری با حضور خبرنگاران نوجوان در سینما ساحل برگزار شد. 

در این نشست که بدون حضورعوامل فیلم و با اجرای سحر قناعتی 
برگزار شد، دانش آموزان به تبادل نظر، نقد و بررسی این فیلم پرداختند. 
در ابتدا قناعتی با معرفی محمود کلاری و فیلم »تابستان همان سال« 
گفت: محمود کلاری از سال ها قبل در عرصه عکاسی و خبرنگاری فعال 
بود، سپس وارد حوزه تصویربرداری شد و امروز شما فیلم تازه ای از 
او را تماشا کردید. »تابستان همان سال« برگرفته از تجربه زیسته و 
زندگی خود کلاری است که او آن را به تصویر کشیده است. خود او 
هم در نشستی گفته بود که شخصیت پسر بچه فیلم الهام گرفته از 

شخصیت خودش است.
او ادامه داد: فیلم برداری »تابستان همان سال« توسط کوهیار کلاری 
فرزند محمود کلاری انجام شد و او موفق به ارائه کاری درخشان شده 
است. طراحی صحنه، طراحی لباس و بازی تعدادی از بازیگران هم 

بسیار قابل توجه است اما در فیلم نامه نقاط ضعفی وجود دارد. 
قناعتی اضافه کرد: این فیلم سال گذشته در جشنواره فیلم فجر نیز 
داشت.  وجود  آن  پیرامون  مختلفی  نظرات  که  درآمد  نمایش  به 
برخی عقیده داشتند »تابستان همان سال« فیلمی قصه گو است که 

قاب هایی شبیه به نقاشی دارد. 
درباره  را  نظرات خود  تا  دانش آموزان خواست  از  قناعتی  ادامه  در 
فیلم مطرح کنند. یکی از خبرنگاران نوجوان گفت: قاب بندی و رنگ و 
لعاب اثر چشمگیر بود. ریتم فیلم کند بود اما سیر روایت خیلی سریع 
پیش می رفت.  دیگری عقیده داشت: پایان فیلم باز بود و این نوع از 
قصه گویی حالتی بلاتکلیف داشته که مورد پسند نسل جدید نیست. 
»تابستان همان سال« در انتقال حس و حال مقطعی که داستان 
در آن رخ می دهد موفق عمل کرد. در فیلم از اصطلاحاتی استفاده 
شده بود که مناسب رده سنی کودک و نوجوان نیست و تعدادی از 
صحنه ها نیز خشونت آمیز بودند. فیلم روند یکنواختی داشت و برخی 
از سکانس ها اضافه به نظر می رسیدند ودر پیشبرد قصه فیلم نقشی 
نداشتند.   با تماشای این فیلم به یاد فیلم های کیارستمی افتادم چراکه 
روند آن ها نیز به کندی پیش می روند اما در عین حال مخاطب خاص 
خود را دارند. مطمئنم بسیاری از سینمادوستان از تماشای تصاویر این 

فیلم لذت خواهند برد.

خبر کوتاه

یادداشت

نبایــدکودکانرا
گرفت دستکم

یکفیلــممهیج
نوجوانان برای ســفربهدورانکودکی

نشست رسانه ای فیلم »هرچی تو بگی!؟« نشست رسانه ای فیلم »باغ کیانوش«   نشست رسانه ای فیلم 
»تابستان همان سال«

علیرضاخمســه:برگزاریجشــنواره؛بستریبرایارزیابــیکیفیــتفیلمها
فیلم های  بین المللی  ملی سی وششمین جشنواره  بخش  داور  علیرضا خمسه 
داشت:  اظهار  رویداد  این  اهمیت  و  جایگاه  درباره  نوجوانان،  و  کودکان 
جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان، به عنوان بستری برای نمایش و ارزیابی 
تولیدات سالانه این ژانر، نقشی اساسی در ارتقای سینمای کودک دارد. یکی از 
چالش های اصلی فیلمسازان در این حوزه، تولید آثاری است که بتوانند از مرحله 
تولید فراتر رفته و به نمایش عمومی دست یابند. متأسفانه، بسیاری از فیلم ها 
علی رغم ساخته شدن، به دلیل عدم اکران، امکان دیده شدن پیدا نمی کنند و 
این امر به جشنواره نیز لطمه وارد می کند، زیرا بدون حضور و دیده شدن آثار، 

جشنواره نمی تواند نقش واقعی خود را ایفا کند. خمسه با مرور فراز و نشیب های جشنواره طی سه دهه گذشته 
گفت: در طول این ۳۶ سال، دوره هایی را شاهد بوده ایم که جشنواره نه تنها در ارائه فیلم های باکیفیت موفق عمل 
کرده، بلکه بسیاری از این آثار توانسته اند در اکران عمومی نیز به موفقیت دست یابند. از سوی دیگر، دوره هایی نیز 
وجود داشته که جشنواره تنها به لحاظ کمیت فیلم ها برگزار شده، اما آثار نمایش داده شده یا به اکران نرسیده اند 
یا در صورت اکران، نتوانسته اند توجه مخاطب را جلب کنند. این فراز و نشیب ها نشان می دهد که صرفاً برگزاری 
جشنواره کافی نیست و باید به کیفیت و قابلیت های آثار ارائه شده نیز توجه جدی شود.وی بر اهمیت رویکرد تازه 
در جهت موفقیت جشنواره تأکید کرد و افزود: ضروری است که جشنواره به سمتی هدایت شود که تولیدات آن نه 

تنها در جشنواره، بلکه در مواجهه با مخاطب عام نیز موفق باشند.

محمود کلاری کارگردان فیلم سینمایی »تابستان همان سال« که در 
بخش مسابقه ملی سی  و  ششمین جشنواره فیلم های کودکان و 
نوجوانان حضور دارد درباره این فیلم گفت: »تابستان همان سال« 
ابتدای  از خاطرات دوران کودکی من است که در  به یکی  مربوط 
فیلم هم به آن اشاره می شود. ایده، دستمایه و کانسپت اصلی که 
در ابتدای فیلم عنوان شده مطابق با یکی از اشعار نیما یوشیج است 
و مفهوم آن این است که گاهی باید بابت یک اشتباه به سختی 

تاوان دهیم.
تا تهیه  باید واجد آن باشد  اولین ویژگی که یک فیلم  افزود:  وی 
کننده به تولید اثر تمایل پیدا کند، همراهی مخاطب و بازگرداندن 
سرمایه است. جنس سینمایی که من همواره به آن علاقه داشتم، 
سینمایی نبود که  بتواند توجه مخاطب عام را به خود جلب کند و 

ویژگی آن در درجه اول، تولید کم هزینه آن بود. 
از  من  کرد:  بیان  از سیمین«  نادر  »جدایی  فیلم  فیلمبرداری  مدیر 
ابتدا با ایده فیلمسازی به سمت سینما آمدم و در ابتدا اصلا قرار 
نبود فیلمبردار شوم. در دوران نوجوانی در سینمای آزاد فیلم های 
نبودم و  کارگردانی می کردم که خود فیلمبردار آن ها  8 میلی متری 
این مسئولیت توسط احمد امینی انجام می شد که بعدها خود به 

فیلمسازی روی آورد.
این مدیر فیلمبرداری درباره وقفه چندین ساله  در مسیر فیلمسازی 
خود توضیح داد: دغدغه کارگردانی فیلم همواره با من همراه است 
و فاصله ایجاد شده به این دلیل اتفاق افتاد که باید خود را از فضای 
سینمای تجربی دور کرده و به سمت سینمایی می رفتم که وجوه 

داستانگویی بیشتری داشته و با اوج و فرودهایی همراه باشد. 
خانوادگی ترین  از  یکی  سال«  همان  »تابستان  اینکه  بیان  با  وی 
فیلم هایی است که در چند سال اخیر ساخته شده است، ادامه داد: 
بعید می دانم در سال های اخیر فیلمی تا این حد متکی بر مناسبات 
زمان  و  تاریخ  دارای  فیلم  قصه  باشد.  داشته  وجود  خانوادگی 

مشخصی است و به همین دلیل تهیه کننده به سختی نسبت به آن 
تمایل پیدا می کند. برای همین از علی اوجی عزیز تشکر می کنم که 

پیشنهاد ساخت این فیلم را با من مطرح کرد.
کلاری درباره ورود به حرفه فیلمبرداری عنوان کرد: اقرار می کنم این 
اتفاق از خوش حادثه بوده است که من پیش از آغاز فیلمبرداری، 

کنار عباس  به همین دلیل چندین سفر در  و  عکاسی می کردم 
کیارستمی بودم. پیشینه اشتغال به عکاسی، کلید ورود من 

به جهان فیلمبرداری بود. در آن زمان من نمایشگاه عکسی 
برگزار کرده بودم و مسعود جعفری جوزانی از آن دیدن کرد. 
او از من خواست تا »جاده های سرد« را فیلمبرداری کنم. 
در واقع من برای این کار وسوسه شدم چرا که تصاویر فیلم، 
متکی به فضاهای باز و طبیعت بود و این موضوع برای 
من جذابیت بسیاری داشت. ورود من به حرفه فیلمبرداری 

برنامه ریزی شده نبود اما برای همان فیلم موفق به دریافت 
جایزه از جشنواره فیلم فجر شدم و در نهایت در مسیر 

فعالیت حرفه ای قرار گرفتم.
وی درباره تجربه ساخت فیلم کودک گفت: 

فیلم  و  تلویزیون  مدیوم  در  این  از  پیش 
ساخت  زمینه  در  تجربه هایی  کوتاه 

فیلم کودک داشتم. با این حال بسیار 
را  فیلمی  توانستم  که  خوشحالم 
کارگردانی کنم تا در محفلی نمایش 

آن  بهانه  و  بنیاد  که  داده  شود 
»کودکان« هستند. 

مدیر فیلمبرداری فیلم سینمایی 
ادامه  یاس«  کافور، عطر  »بوی 
من،  نوجوانی  دوران  در  داد: 
دو جشنواره سینمایی در ایران 

وجود داشت؛ »جشنواره جهانی فیلم تهران« و »جشنواره کودکان 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان  و نوجوانان« که توسط 
برگزار می شد. برای ما این جشنواره ها بسیار اهمیت داشتند، چراکه 
آثار انیمیشن، عروسکی و... سرشار از خلاقیت و زمینه های هنری و 

پردازش سینمایی بودند. 
فیلم های  جشنواره  او  عقیده  به  اینکه  بیان  با  کلاری 
نیز  فجر  فیلم  جشنواره  از  نوجوانان  و  کودکان 
مهم تر است، افزود: جشنواره کودک نقشی دارد 
که منهای موضوع سینما، سبب افزایش خلاقیت 
در افراد می شود، چراکه دارای خلوص بالا بوده 
در  را  عمیق تر  و  ساده  ایجاد حرف های  زمینه  و 
از  سرشار  نوجوان  و  کودک  سینمای  دارد.  خود 
خلاقیت و هنر است و جلوه هایی از آن را می توان 
در سینما دید. اکنون بسیار خوشحالم که فیلمم در 
امیدوارم  و  می شود  داده  نمایش  این جشنواره 
کودکان و خانواده ها آن را دوست داشته 

باشند. 
این کارگردان درباره اهمیت موضوع 
کودک  سینمایی  آثار  در  آموزش 
آثار  در  آموزش  بحث  شد:  یادآور 
بسیار  کودکان  به  مربوط  سینمایی 
مخاطب  برای  سینما  دارد.  اهمیت 
نقش مهمی در قصه گویی بصری و 
نمایشی داشته و به نظرم می تواند 
تربیتی  جنبه های  به  شکل دهی   در 
است  دستمایه ای  سینما  باشد.  موثر 
برای تعریف مبانی آموزشی و تربیتی و 

برای هر جامعه ای حیاتی است.

محمــودکلاری:»تابســتانهمــانســال«خانوادگیتریــنفیلمــیاســت
کهدرچندســالاخیرســاختهشــدهاســت                                         

زهرا روشندل / مدیر حقوقی بنیاد سینمایی فارابی
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است:  معتقد  ایران  انیمیشن  سینمای  کننده  تهیه  جعفری  حامد 
با  اما  نوپا  هنر-صنعت  یک  عنوان  به  ایران  در  انیمیشن  صنعت 
ظرفیت های فراوان، در سال های اخیر با پیشرفت های قابل توجهی 
همراه بوده است. انیمیشن در ایران به سرعت در حال رشد است و با 
وجود اینکه هنوز به بلوغ کامل نرسیده، آثار ایرانی در این حوزه از نظر 
کیفیت به سطح قابل توجهی رسیده اند و به مرور به آثار برتر جهانی 
نزدیک می شوند. استودیوهای فعال در شهرهای بزرگ، نقش مهمی 
در این روند دارند و تولیدات موفقی در سطح داخلی و بین المللی 

عرضه کرده اند.
»فیلشاه«،  مانند  پروژه هایی  از  خود  تجربیات  به  اشاره  با  جعفری 
از لحاظ  آثار نه تنها  »شاهزاده روم« و »بچه زرنگ« ادامه داد: این 
کیفی انیمیشن ایرانی را به مرحله جدیدی برده اند، بلکه در گیشه نیز 
موفقیت های چشمگیری کسب کردند. به عنوان مثال »بچه زرنگ« 
با حدود دو میلیون مخاطب، موفق شد رکورد پرمخاطب ترین فیلم 

انیمیشن تاریخ سینمای ایران را به خود اختصاص دهد. این 
موضوع نشان می دهد که سینمای انیمیشن می تواند در رقابت 
با آثار رئال موفق عمل کند و مخاطبان قابل توجهی را به خود 

جذب کند. 
تهیه کننده »فیلشاه« از نگاهی که به سینمای کودک و نوجوان وجود 
دارد، انتقاد می کند و معتقد است که با وجود این موفقیت ها، برخورد 
با این گروه های سنی به عنوان شهروندان درجه دوم سینما مانع از 

رشد بیشتر این هنر-صنعت می شود.
انتقال  وی خاطرنشان کرد: انیمیشن به عنوان یک رسانه قوی در 
مفاهیم آموزشی و تربیتی، می تواند نقشی موثر در تربیت نسل های 
آینده ایفا کند. تحقیقات روانشناسی در سطح بین المللی، انیمیشن را 
بهترین بستر برای انتقال فرهنگ بین نسلی و آموزش مفاهیم اخلاقی 
می داند و بر این باور است که کشورهایی که توان ساخت 
از این  انیمیشن های با کیفیت را دارند، می توانند 
آموزش  و  تربیت  برای  ظرفیت 
بهره برداری  آینده  نسل های 
اشاره  همچنین  او  کنند. 
می کند که هرچند آثار موفق 
انیمیشن های بین المللی 
بدون مفاهیم آموزشی 

نیستند، در ایران 

نیز باید توجه بیشتری به این جنبه از انیمیشن شود.
تهیه کننده شاهزاده روم بیان کرد: در زمینه بازاریابی و رشد صنعت 
جشنواره های  دارند.  حیاتی  و  مهم  نقشی  جشنواره ها  انیمیشن، 
تخصصی نه تنها فرصتی برای نمایش آخرین دستاوردهای هنری و 
فنی هستند، بلکه بستری برای ارتباطات میان فعالان، سرمایه گذاران 
و تولیدکنندگان ایجاد می کنند.  به ویژه جشنواره فیلم های کودکان و 
نوجوانان یکی از معدود فرصت هایی است که می تواند به دیده شدن 
آثار انیمیشن و بازاریابی آنها کمک کند. این جشنواره ها به سازندگان 
انیمیشن این امکان را می دهند تا محصولات خود را به سرمایه گذاران 
و  کودکان  به ویژه  مخاطبان،  انتقادات  و  نظرات  از  و  کنند  معرفی 

نوجوانان، که مخاطبان اصلی این آثار هستند، بهره مند شوند.
جعفری به عنوان یکی از اعضای گروه هنرپویا، درباره موفقیت های 
این گروه در تولید انیمیشن هایی مانند »شاهزاده روم«، »فیلشاه« و 
»بچه زرنگ« می گوید: هرکدام از این آثار توانسته اند یک گام بزرگ در 
پیشرفت تکنیکی و هنری انیمیشن ایران بردارند. او به موفقیت های 
گیشه ای این آثار اشاره می کند و تاکید می کند که گروه هنرپویا با هدف 
ارتقاء سطح کیفی آثار خود و برطرف کردن ضعف ها، به تولیدات بعدی 

خود نگاه می کند.
جعفری  به آینده انیمیشن در ایران خوش بین است و با اشاره به 
پیشرفت های تکنیکی و محتوایی انیمیشن سینمایی در سال های 
کسب  مخاطبان  جذب  در  آثار  این  که  موفقیت هایی  و  اخیر 
کرده اند، می گوید: آینده روشنی در انتظار این هنر-صنعت 
در ایران است. با وجود همه کاستی ها انیمیشن 
به  را  خود  است  توانسته  ایران  سینمایی 
عنوان یک بخش موثر و پرمخاطب در 
صنعت سینما معرفی کند و موفقیت های 
زیادی را در عرصه ملی و بین المللی کسب 

کند.
جعفری در نهایت با بیان این که نیازسنجی 
اساسی  اصول  از  مخاطبان  ذائقه سنجی  و 
تولید انیمیشن در گروه هنرپویا است، توضیح 
می دهد: این گروه با استفاده از نظرات مخاطبان 
و تحلیل بازخوردهای آنان، در هر مرحله از تولید 

تلاش می کند تا آثار خود را بهبود بخشد و هر ضعف را به نقطه قوتی 
در آثار بعدی تبدیل کند. به عنوان مثال، پس از دریافت بازخوردهای 
مخاطبان درباره »فیلشاه«، ما مسیر ساخت »بچه زرنگ« را متوقف 
کردیم تا تغییرات لازم را بر اساس نظرات مخاطبان اعمال کنیم و در 
نهایت توانیستم یک اثر قابل رقابت با انیمیشن های بین المللی به 

تولید برسانیم.
حامد جعفری با نگاه مثبت به آینده، بر این باور است که با توجه به 
پیشرفت های حاصل شده، صنعت انیمیشن ایران می تواند در سطح 
جهانی بدرخشد و به یکی از قطب های مهم این صنعت در منطقه 

تبدیل شود.

حامــدجعفری:جشــنوارهفیلمکــودکمیتواندبهبازاریابــیفیلمهــایانیمیشــنکمککند

آرزوساختنیاست
اکران  از  روز  اولین  در  چوبی«  اسب  »آرزوی 
برای  نوجوان  و  کودکان  جشنواره  فیلم های 
خبرنگاران و داوران کودک نوجوان در سینما 
مقدم  کمال  آمد؛  در  نمایش  به  ساحل  
کارگردانی فیلم را بر عهده داشته است. مطابق 
با داستان فیلم، دوری نوه از پدربزرگ به دلیل 
اختلاف عقاید و دوره های سنی مختلف باعث شد تا همگی در ابتدا غم چهره 
پدربزرگ را درک کنند و با فیلم همراه شوند؛ درباره پایان بندی فیلم هم می توان 

گفت به شیوه ای انجام شد که در نتیجه آن به سوال های ذهنی تماشاگران پاسخ 
داد و خاطره ای شیرین ساخت. تفاوت در علایق و خواسته ها سبب شده پدر 
مادر و فرزندان از یکدیگر جدا شوند؛ گفتی است نویسندگی محمدرضا شیرخانلو 
و کمک در مسیر فیلمنامه اهمیت به سزایی در روایت داستان داشته است و 
این فیلم، در کنار توجه به روابط خانوادگی، اهمیت وطن دوستی نیز مورد اشاره 
قرار گرفته است. در »آرزوی اسب چوبی«، گریم ها و تصویر سازی های مناسب و 
جذاب برای مخاطب کودک سبب شد تا فیلم از نظر بصری موفق باشد؛ بازی ها 

نیز به دلیل تناسب سنی بازیگران با روایت داستان طبیعی جلوه می کرد.

جشــنواره36 از  حاشــیهچهارمینروز

آناهیتا صفدریان
خبرنگار نوجوان



ما دهه شصتی ها آنقدرها هم که 
نیستیم.  اقبال  بد  رسد  نظرمی  به 
دست کم وقتی به پشت سر نگاه 
های  درجمع  گاهی  و  کنیم  می 
کنیم،  می  بازی  خاطره  دوستانه 
به خاطرات مشترکی می رسیم که 
از ته دل روی لب هایمان  لبخندی 

نقش می بندد و با جمله یادش به خیرغلیظی، یاد روزهای 
رفته را زنده می کنیم. ما نسل خوش شانسی بودیم که 
خاطرات کودکی مان با تعدادی ازبهترین فیلم های کودک 
و نوجوانی که دراین دیار ساخته شد پیوند خورده است. 

کارتون هایی که علی رغم تلخی و غمناک 
بودن شان، همچنان خاطرات مشترک 
نسل ما بوده و تکرار شدنش غیرممکن 

است. یا سالن های تاریک سینما 
که زمانی درآن »شهر موش ها«، 
کوچک«،  آرزوهای  و  »پاتال 

»دزد عروسک ها«، »کلاه قرمزی و پسر 
خاله«، »گلنار« و فیلم های خوبی ازاین 

دست می دیدیم. کودکی ما با امروز فاصله 
زیادی داشت. سینما هم با شکل امروزش 
دغدغه مندی،  سینماگران  بود.  متفاوت 
پیشگام ساخت و زنده نگاه داشتن سینمای 

کودک و نوجوان بودند و با امکانات محدود 
که همچنان  فیلم هایی می ساختند  زمان،  آن 

پس از گذشت سال ها نه تنها در خاطرات جمعی ما جا خوش 
کرده اند، بلکه نمونه هایی موفق تر ازآنها ساخته نشده است. شاید 
دلیلش همان دغدغه مندی و تکلیفی است که برخی از سینماگران 
ما نسبت به کودکان و نوجوانان احساس می کردند. اینکه در 
میان انبوه فیلم هایی که در سال ساخته می شود، نیاز است تا به 
قشری در جامعه توجه کرد که به اندازه دیگران نیاز به خوراک 
فرهنگی مناسب دارند. سال ها است که از چرایی افول سینمای 
و  می کنیم  صحبت  نوجوان  و  کودک 
وجود  و  حضور  همچنان  راستش 
جشنواره فیلم های کودک و نوجوان 
دلگرمی بزرگی برای اغلب علاقه مندان 
به سینمای کودک است که به خاطر وجود 
این جشنواره همچنان می توان از آن 
این گونه  که  بود  امیدوار  و  زد  حرف 
باید  اما  نبریم.  یاد  از  را  پرطرفدار 
و  نسل ها  تغییر  وجود  با  که  باورکرد 
نسل  که  متفاوتی  فرهنگی  خوراک 
همچنان  دارد،  نیاز  آن  به  ما  امروز 
سینمای کودک و نوجوان علاقه مندان 
بسیاری دارد و می تواند هم پای دیگر 
خود  به  درگیشه  مناسبی  جای  فیلم ها، 
بهتری  روزهای  امید  به  بدهد.  اختصاص 
گونه های  دیگر  کودک همانند  که سینمای 
 سینمای ایران، جایگاه و شان واقعی  خود را

به دست آورد.

کودکان بهترین امید ما برای تغییر 
فردا هستند و شاید به همین دلیل 
برای همه  است که سینمای کودک 
همواره  دارد.  زیادی  اهمیت  دنیا 
سینما در کنار مدرسه دو بال آموزشی 
هستند.   جهان  سراسر  در  کودکان 
ما  متاسفانه  سال ها  این  طی  در 
نتوانستیم با وجود ادبیات فوق العاده 
غنی که از آن برخوردار هستیم، سینمای کودک و نوجوان خود 
را به استاندارد جهانی برسانیم و در تمام این سال های اخیر به 
جای درک نسل های تازه و شناخت از اندیشه های آن ها، به دنبال 
او  به پذیرش  تمایل  که  بودیم  از کودکی  آرمانی  ساخت تصویر 
داشتیم، در حالی که مسیر را به صورت اشتباه طی کردیم. ما باید 
در ابتدا بچه ها را درک کرده و سپس با زبان خودشان مفاهیم 
عمیق تربیتی را به آن ها انتقال می دادیم. همین عدم توجه درست 
باعث شد که کودکان نسل تازه ما گاهی با سینمای امروز ایران 

ارتباط برقرار نکنند و ترجیح دهند به سراغ فیلم های در جهان بروند 
که به ساختار ذهنی آن ها نزدیک تر باشد. امروز نیازمند بازنگری 
نسبت به سینمای کودک هستیم تا بتوانیم با روش های تازه در 
جهت ارتباط صحیح با نسل جدید اقدام کنیم.  در این مسیر آنچه 
که به سرعت قابل شناسایی بوده، دنبال کردن مسیری است که 
کشور های موفق در سینمای کودک انجام داده اند. ما نمی توانیم 
با روش های سه دهه پیش با کودک دوران تازه ارتباط قرار کنیم. 
آگاهی بچه های امروز به هیچ عنوان قابل مقایسه با نسل های 
گذشته نیست. کودکان امروز به هیچ عنوان حوصله ریتم کند و 
حرف های خسته کننده را ندارند. آنها نسلی هستند که در میان 
توسعه فضای مجازی رشد پیدا کردند.  بدون شک افرادی که برای 
آن ها فیلم تولید می کنند باید اهمیت نگاه تازه را به خوبی فهم کرده 
و روش های برقراری ارتباط با آنان را به خوبی یاد گرفته باشند. 
بدون شک ما تا رسیدن به این نقطه فاصله زیادی داریم و شاید 
برگزاری جشنواره کودک بهانه خوبی باشد تا درباره این موارد به 

گفت وگو بنشینیم.

اهمیــتنگاهتازهکودکیشیریننســلما

خانم خانمسرکار سرکار
زهرهکردلوزهرهکردلو

مصیبــتواردهرابهشــماوخانواده
محترمتســلیتعرضمــیکنیم.
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Isfahan Sets a Record at the Chil-
dren’s and Youth Film Festival
The attendance statistics at the student halls, child and youth juries, and pub-
lic screenings of the 36th festival surpassed 16,000 audiences, setting a new 
record.
The tremendous enthusiasm of children, teenagers, and families for the films 
of the 36th festival has resulted in setting a new record.
In the first three days of the event, more than 16,000 students, child and youth 
juries, and families watched the films, thus recording a new milestone for pub-
lic attendance at this festival.
The 36th International Children’s and Youth Film Festival, under the direction 
of the secretary of the festival Mr. Majid Zeinolabedin, began on Saturday, Oc-
tober 5, and will run until October 10 in the historic and cultural city of Isfahan.

It is a wish to build 
The Wish for a Wooden Horse, directed by Kamal Moghadam, was screened 
at the Sahel Cinema on the opening day of the 36th Isfahan International Film 
Festival for Children and Youth.
The difference of opinions and outlooks between a grandfather and his grand-
child because of the generation gap made everyone understand the sadness 
of the grandfather’s face at first and follow the story. Regarding the ending 
of the movie, it can be said that it addressed some emotional questions and 
made a sweet memory.
Differences in interests and desires have caused parents and children to feel 
separated from each other. It seems that Mohammadreza Shirkhanlou’s writ-
ing was very important in the narration of the story along with paying attention 
to family relationships as well as the importance of patriotism.
Make-ups and appropriate and attractive illustrations for the child audience 
made the film visually successful. The Acting was also natural due to the ages 
of the actors.

Anahita Safdarian, Youth Journalist

NEWSالاخبار

لجان  و  الطلاب  قاعات  مجموعة  في  المشاهدين  حضور  إحصائيات 
التحكيم للأطفال و الناشئین و الجمهور في المهرجان الدولي السادس و 

الثلاثين، تجاوزت ۱۶ ألف مشاهد، مسجلة رقمًا قياسيًا جديدًا.
الاستقبال الكبير من الأطفال و الناشئین و العائلات للأفلام في المهرجان 

الدولي السادس و الثلاثين أدى إلى تسجيل رقم قياسي جديد.
في الأيام الثلاثة الأولى من هذا المهرجان، حضر أكثر من ۱۶ ألف طالب، 
و أعضاء لجنة التحكيم للأطفال و الناشئین، و كذلك العائلات، لمشاهدة 
الأفلام، مما أدى إلى تسجيل إحصائية جديدة لحضور الجمهور في هذا 

المهرجان.
المهرجان الدولي السادس و الثلاثين لأفلام الأطفال و الناشئین، بإدارة 
أكتوبر( و  )الموافق ۵  السبت ۱۴ مهر  انطلق يوم  العابدين،  مجيد زين 
سيستمر حتى ۱۹ مهر )الموافق ۱۰ أكتوبر( في مدينة أصفهان التاريخية 

الثقافية.

لبناء الامنیات
أفلام  عرض  من  الأول  اليوم  في  عُرض  الخشبي"  الحصان  "أمنية  فيلم 
مهرجان الأطفال و الناشئین للصحفیین و أعضاء لجنة التحكيم للأطفال و 

الناشئین في سينما ساحل. كمال مقدم تولى إخراج الفيلم.
ابتعاد الحفيد عن الجد بسبب اختلاف الآراء و الفئات العمرية المختلفة 
جعل الجميع في البداية يشعرون بحزن وجه الجد و يتفاعلون مع الفيلم

يمكن القول عن نهاية الفيلم إنها أجابت على الأسئلة الذهنية و خلقت 
ذكرى جميلة. اختلاف في الاهتمامات و الرغبات تسبب في ابتعاد الآباء 
و الأبناء عن بعضهم البعض. كما أن كتابة السيناريو بواسطة محمدرضا 
شيرخانلو و المساعدة في مسار الفيلم كانت لها أهمية كبيرة في رواية 
القصة. بالإضافة إلى التركيز على العلاقات العائلية، تم الإشارة أيضًا إلى 
أهمية حب الوطن. تسبب المكياج و التصوير المناسب و الجذاب لجمهور 
كانت  الأداءات  أن  كما  البصرية.  الناحية  الفيلم من  نجاح  في  الأطفال، 

طبيعية بفضل تناسب الأعمار بين الممثلين و سرد القصة.
الصحفية الناشئه: آناهيتا صفدريان

16 ألف مشاهد فی ثلاثة أيام
 أهالی أصفهان يسجلون رقماً قیاسیاً فی 

مهرجان أفلام الأطفال و الناشئین

 بهناز شیربانی
روزنامه نگار

نشریه سی و ششمین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان
مدیر مسئول:مجیدزینالعابدین

زیر نظر: مصطفیمحمودی

مدیر اجرایی:محمدعرفانصدیقیان

مدیر هنری:فاطمهقنائی

تحریریه:بهارهگلپرور،فرینازمختاری،نیلوفرعبداللهی،مرجانسمندریمعطوف،زهرهکردلووزینبزارع

با تشکر از:محمدحسینلواسانی،مریمجودکی،امیردلفانی،مهدیغلامی،صدیقهچگونیان،بهنازعابدی،آناهيتاصفدریانورضاکریمی

مترجمان:امیرصفا،نسرینناظر

طراح گرافیک و نامواره:شبنممحمودی

سرویس عکس:ابراهیمحسینی،فرهادجاوید،امیرخدامی

نظارت چاپ: تقیقهرمانیچاپ: حافظاصفهان
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 نشریه سی و ششمین 

 جشنواره بین المللی 

فیلم های کودکان و نوجوانان

The 36th International
Film Festival for
Children and Youth

مسابقه پیامکی این مسابقه جایزه دارد
در فیلم »دختر برقی« چرا هیلدا 

نمی توانست دروغ بگوید؟
1(بینیاشدرازمیشد

2(مادربردشمیسوخت
3(باطریاشمیسوخت

4(اتصالیمیکرد

برایشرکتدراینمسابقه
نامونامخانوادگیوشمارهتماس
خودرابههمراهپاسخصحیح

بهشماره

 09۱2۱59482۱ 
ارسالنمایید.
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گونه  این  گفت:  نوجوان  و  کودک  سینمای  فیلمساز  اطیابی  داود 
سینمایی برای سال ها مهجور واقع شده و معتقدم دولت باید به این 
موضوع ورود کند، چرا که بدون حمایت دولت به ویژه بعد از تولید 
فیلم، نجات سینمای کودک غیرممکن است. چرا که امروز ساخت یک 
فیلم قابل قبول و استاندارد برای کودکان هزینه زیادی را می طلبد. به 
همین دلیل تنها گزینه، کمک و حمایت دولت به فیلم سازان و اختصاص 
سینماهای ویژه برای اکران آثار مختص به کودکان و نوجوانان است.  
اطیابی افزود: این اتفاق مدیریتی قوی و جدی می طلبد. ما در بسیاری 
از بخش ها سرمایه های زیادی داریم و تنها به مدیریتی قدرتمند و 
درست نیاز است تا از این سرمایه ها به شکلی صحیح بهره برداری کرده 

و در جایگاه خود استفاده کند.
نبودن  آشنا  اینکه معضل اصلی در سینمای کودک  بیان  با  اطیابی 

فیلم سازان با کودک امروزی است، افزود: هم چنان تصورات برخی از 
یک کودک متعلق به دهه هفتاد است. به همین دلیل بسیاری از 
فیلم ها به روز نیستند. کودکان امروز بسیار تغییر کرده اند، و افرادی 
هوشمند هستند. کارگردان فیلم »نارگیل« ادامه داد: معتقدم نهادهای 
دولتی  نهادهای  از  و  کرده  ورود  کودک  به سینمای  باید  خصوصی 

حمایت کنند. 
اختصاص وام های بلاعوض و یا وام هایی با نرخ سود پایین از جمله 
تسهیلاتی است که انگیزه فیلم سازان را افزایش می دهد و البته فیلم ساز 
در برابر این تسهیلات موظف است تا فیلم استاندارد تولید کند. ضمن 
این که هر فیلم سازی توانایی ساخت فیلم کودک را ندارد. در تمام دنیا، 
سینمای کودک موقعیتی مهم دارد اما در ایران اگر فیلمسازی در زمینه 
سینمای کودک فعالیت کند، با دید دیگری به او نگریسته می شود و 

برخی ارزشی برای کار او قائل نیستند. اطیابی 
یادآور شد: اگر بخواهیم نگاهی به سال های 
داشته  کودک  سینمای  اوج  دوران  و  قبل 
باشیم، باید از دهه های شصت و هفتاد نام 
برد که استعدادهای زیادی وارد سینما شدند. 

کم  جمعیت  رشد  حاضر  حال  در  متاسفانه 
هستند.  تک فرزند  خانواده ها  بیشتر  و  شده 

امیدوارم  گفت:  پایان  در  فیلمساز  این 
و  کودکان  فیلم های  جشنواره 

به  قدرت  با  اصفهان  نوجوانان 
مسیر خود ادامه دهد و توقفی در 

برگزاری آن وجود نداشته باشد.

داوداطیابی:بــدونحمایتدولتنجاتســینمایکودکغیرممکناســت

امید معلم
منتقد سینما


